
 گلایه قالیباف 
از رئیس سازمان برنامه و بودجه

رئیس ســازمان برنامه و بودجه از رسوب شدن اعتبارات 
اشتغال در بانک ها سخن می گوید ولی مگر ما مسئول 
رسوب شــدن این پول ها هستیم. دستگاه های اجرایی 
مربوطه مسئول بوده و نباید اعتبارات اشتغال در بانک ها 
رسوب کند. به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف رئیس 
مجلــس گفت: ما در یــک دوره چهارســاله در مجلس 
یازدهم و دولت ســیزدهم حساب پیشــرفت و عدالت را 
برای اشتغال درست کردیم اما آقای پورمحمدی توضیح 
می دهد که ۳۱ هزار میلیارد تومان پول در بانک ها رسوب 
کرده که این برای سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ است. ما این 
صندوق را درست کردیم تا اهرمی برای اشتغال باشد. هر 
سال باید تخصیص پیدا کند و بر این کار هم نظارت باشد. 
او ادامه داد: امســال اعتباراتی تخصیص داده شده اما 
آقای پورمحمدی به راحتی می گوید که پول نمی دهیم 
و ۳۱ همت اعتبارات رسوب شــده در بانک هاست؛ باید 
این اعتبارات به صورت رفت و برگشــتی مورد اســتفاده 
قرار گیرد. ما در شرایط کمبود منابع هستیم اگر هم پولی 
وجود دارد باید به درســتی و با همکاری مجلس شورای 
اسلامی و دولت تخصیص پیدا کند و به وقت هم وصول 

شود موضوع اشتغال و تولید مهم است.

لایحه بودجه ۱۴۰۴ اول آبان  
تقدیم می شود

لایحه بودجه ۱۴۰۴ ابتدای آبان تقدیم مجلس می شود 
و هیچ نگرانی ای در خصوص تخصیص بودجه اشتغال 
امســال وجود نــدارد و اطمینان می دهــم در نیمه دوم 
امسال این بودجه به دســتگاه ها پرداخت خواهد شد. 
به گــزارش ایرنا، حمیــد پورمحمدی، رئیس ســازمان 
برنامه و بودجه در توضیح عملکرد این سازمان در شش 
ماه نخست امسال گفت: همواره از سوی دستگاه های 
مرتبط گزارش عملکرد سال های پیش به سازمان برنامه و 
بودجه داده می شود و پس از آن بودجه مربوطه تخصیص 
می یابد بنابراین به محض اینکه گزارش ها وصول شــد، 
پرداخت ها آغاز می شود. آنچه باعث شد این موضوع به 
نیمه دوم ســال کشیده شود، نخست، سبقت هزینه ها 
بــه درآمدهای دولت در نیمه اول ســال، دوم، موجودی 
بیش از ۳۱ هزار میلیارد تومانی این حساب و سوم، کامل 

نشدن گزارش های نظارتی مربوطه بوده است.

کسری بودجه داریم
برای تامین تبصره ۱۸ دچار کســری بودجه هستیم اما 
بانک ها بــرای این موضوع و برطرف کــردن آن آمادگی 
دارند. به گــزارش خبرآنلایــن، عبدالناصر همتی وزیر 
اقتصاد در مجلس گفت: در ســال ۱۴۰۳ دچار کسری 
بودجه شدیم و بخشی از بودجه عمومی را در هدفمندی 
هزینه کردیم. همچنین از صندوق توسعه ملی با اجازه از 
رهبری برای کسری بودجه استفاده کردیم. بنابراین برای 
تامین تبصره ۱۸ دچار کسری بودجه هستیم اما بانک ها 
برای این موضوع و برطرف کردن آن آمادگی دارند. او در 
مورد عملکرد تبصره  ۱۸ که موســوم به تولید و اشتغال 
قانون بودجه ۱۴۰۳  اســت، عنوان کرد: مشکلی که از 
ابتدای سال بوده بیشتر برمی گردد به تلاشی که دوستان 
ما برای ایجاد سامانه یکپارچه کردند و این سامانه نهایی 
شــد و دیگــر مغایرتی بین اســتان ها و بانک هــای ما و 
دســتگاه ها وجود ندارد و تمام دســتگاه ها و بانک های 
عاملــی کــه از این تبصره یعنــی تبصــره ۱۸ پرداخت 
می کننــد، در ســامانه حضــور دارند بنابرایــن ما دیگر 

هیچ گونه مغایرتی بین استان ها و دستگاه ها نداریم.
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ارتزاق غول های زیان از بودجه
مسعود پزشکیان دستور رسیدگی فوری به روند زیاندهی شرکت های دولتی را صادر کرد

مدیران

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

بــا  گفت وگــو  در  اقتصــادی  کارشناســان  از  ســبحانی  جعفــر 
»هم میهن« به این نکته اشاره دارد که سخنان رئیس جمهور در 
مورد اصلاح امور شرکت های دولتی درست است، البته تا وقتی 
نظارت، پیگیری و مطالبه گری از شرکت های دولتی محقق نشود 
کاری پیــش نخواهد رفــت. او گفته اعتماد بــه بخش خصوصی 
می تواند بخــش زیادی از مشــکلاتی که آقای پزشــکیان مطرح 
کــرده را حل کند اما دولت به بخش خصوصی مانند رقیب نگاه 
می کنــد و تا وقتی این دیدگاه را داشــته باشــیم این مشــکلات 
ادامه پیدا خواهد کرد. ســبحانی معتقد است بخش خصوصی 
می تواند مکمل فعالیت های اقتصادی دولت باشد و در اموری 
کــه دولت نمی تواند فعالیت انجــام بدهد، بخش خصوصی آن 
را انجام دهد اما در کشــور ما به محــض اینکه بخش خصوصی 
وارد صحنه می شــود آنقدر به آنها فشــار می آورنــد تا فرار کنند. 
او می گوید در کوتاه مدت بایــد قوانین و مقرراتی را اعمال کنیم 
تا باعث شود شــرکت های دولتی از زیان ده بودن نه کامل ولی 
حداقل بخشــی از آن کم شــود تا به مرور در قوانین ســال آینده 

بتوانیم اصلاحات لازم را انجام دهیم.

Ó  رئیس جمهور از اصلاح فوری مشــکلات شــرکت های دولتی 
زیان ده گفته اما بســیاری از این شــرکت ها یا خریداری ندارند و 
یــا همچنان زیا  ن ده باقــی مانده اند، آیا می توان بــه اصلاح امور 
امیدوار بــود؟ دولت چهاردهــم در این باره بــا چه چالش هایی 

مواجه خواهد بود؟
همیشــه با این چالش مواجــه بوده ایم که شــرکت های دولتی که از 
بودجــه دولت ارتــزاق می کنند چون نســبت به عملکرد خودشــان 

پاســخگو نیســتند طبیعتاً نظارت کافی نیز بر روی آنها صورت 
نمی گیــرد و تا بحــث نظــارت، پیگیــری و مطالبه گری از 

شــرکت های دولتی محقق نشــود کاری پیش نمی رود. 
بــه نظر مــن اگر ایــن امر اتفــاق بیفتد بســیاری از این 
مشــکلاتی که آقــای پزشــکیان و دیگران به آن اشــاره 
می کنند حل خواهد شــد و اگر این نکته حل نشــود هر 

چقدر هــم این مباحث را مطــرح کنیم چون این 
نــکات اولیه مورد توجه قرار نگرفته، طبیعتاً 

مــوارد دیگر نیز نابســامان باقی خواهد 
ماند. به نظــر من نکته مهــم و اصلی 
این است که ما بحث نظارت به معنی 
واقعــی و پاســخگو کــردن مدیــران 
شــرکت های دولتی را اجرایی کنیم 
تا چالش ها و موانع بعدی حل شود.

من واگــذاری باشــگاه اســتقلال و 

پرســپولیس را مثال می زنم کــه هر دو آنها بدهی فراوانی داشــتند و 
هیئت مدیره های هر دو شــرکت با اینکه عملکرد مالی باشگاه ها را در 
داشتند اما حاضر نبودند صورت جلسه خودشان را امضا کنند چون 
اگر امضا می کردند باید پاسخگو می شدند. موارد شبیه به این فراوان 

است که می توان مثال زد. 
تا زمانی که نتوانیم شــرکت های دولتــی را از حالت انحصاری خارج 
کنیم و در قبال بازدهی خودشــان بــه آنها بهره بدهیم، کارها اصلاح 
نمی شود. مدیر یک شرکت خصوصی همیشه عملکرد خود را ارزیابی 
می کند تا اگــر دچار زیان شــد، هیئت مدیره ناکارآمــد و یا قوانین و 
مقــررات را تغییر دهد تا مجموعه اصلاح شــود چون به اصطلاح پول 
خــود را از ســر راه نیاورده اســت اما ما این را در شــرکت های دولتی 
نمی بینیم، هم اکنون بخش زیادی از بودجه  ســرانه و ســالانه کشور 

فقط صرف شرکت های دولتی می شود که اکثر آنها زیان ده هستند.
یا چندی پیش تراز مالی شرکت های سایپا و ایران خودرو منتشر شد و 
زیان انباشته آنها بالای چند ده هزار میلیارد تومان بود که من محاسبه 
کردم اگر این دو شرکت خودروساز کرکره خود را پایین بکشند و کاملًا 
تعطیل کنند و به چند ده هزار پرســنل خــود بگویند به خانه بروید و 
ماهــی میانگین حدود ۱۵ میلیــون تومان به آنها بدهنــد، زیان این 
حالت از حالتی که اکنون این دو شــرکت فعالیت دارند کمتر اســت. 
شرکت های این چنینی زیاد هستند اما چرا این اتفاق نمی افتد چون 
عده ای در این میان منافعی دارند که باید آنها را پیدا کرد. نکته ای که 
آقای پزشکیان گفتند درست است و چالش ها دقیقاً در همین جاست 
و باید شــرکت های زیان ده که هر روز زیان دهی آنها بیشــتر می شود 
را نظارت پذیــر و بهره ور کرد. خیلی از مدیران شــرکت ها در قبال این 
شرکت ها سود می برند. هر مدیری که وارد یک شرکت دولتی می شود 
ده ها و صدها نیرو اســتخدام می کند و بعد از چند وقت می رود و این 
نیروها نیز هیچ وقت پاســخگو نیســتند که آیا با توجه به مدرک 
و تخصــص جذب شــده بودند یــا خیر. راه حل این اســت که 
برای چنین شــرکت هایی ارزش گذاری و قیمت گذاری جدید 
بر مبنای واقعیت انجام دهیم و آنها را با شــرایط مناســب به 
بخش خصوصی واگذار کنیم. در کشــور مــا در عمل به همه 
ثابت شــده که دولت تصدی گری را خوب بلد نیست 
و هیچ فرقی هم بین دولت اصولگرا و اصلاح طلب 
نیز وجــود ندارد. اصــولًا دولت هــا تصدی گری 
را بلد نیســتند و نباید تصدی گــری کنند بلکه 
بایــد سیاســت گذاری کنند. وقتــی دولت و 
بانک های ما بنگاه داری می کنند و در بازار 
بــورس و و ارز و بازارهــای مختلف ورود 
پیــدا می کنند، طبیعی اســت که از کار 
اصلی خودشان باز می مانند. دولت تنها 

در جاهایی می تواند ورود پیدا کند که تا حدی در سیاست های اصل 
۴۴ قانون اساســی آورده شده؛ مانند سیاست گذاری در اموری مثلًا 
نفت که از توان بخش خصوصی خارج اســت یا سیاســت گذاری در 
امور بهداشــت عمومی اما نه اینکه بیمارســتان را هم دولت بخواهد 
اداره کند. شــما یک تیــم فوتبال در دنیــا نمی بینید که وابســته به 
دولت ها باشــند امــا در ایران ۴۵ ســال اســت هــر روز می خواهیم 
باشگاه ها را واگذار کنیم و هنوز به صورت رسمی و غیررسمی خیلی از 
باشگاه های ما از بودجه های عمومی غیردولتی یا بودجه های دولتی 
ارتزاق می کنند. راه حل این اســت که بنگاه هــا را بر مبنای بهره وری 
قیمت گــذاری و ارزش گــذاری کننــد نه بــر مبنای دارایــی، ممکن 
است شــرکتی ده ها هزار میلیارد دارایی داشــته باشد اما سوددهی 
نداشــته باشد پس طبیعی است که هیچ کس آن را نمی خرد. باشگاه 
پرســپولیس را در دو نوبت در بورس عرضه کردند اما معلوم اســت که 
فروش نمی رود چون زیان انباشــته دارد. اعتماد به بخش خصوصی 
می توانــد مقدار زیادی از مشــکلاتی که آقای پزشــکیان در مورد آن 

مطرح کردند را حل کند.
مــا بخش خصوصــی را هــوو و رقیب خودمــان می دانیــم و تا وقتی 
دیدگاه مان این باشــد این مشــکلات ادامه پیــدا خواهد کرد. بخش 
خصوصــی می تواند مکمل فعالیت های اقتصادی دولت باشــد و در 
امــوری که دولت نمی توانــد فعالیت انجام بدهــد، بخش خصوصی 
می توانــد بــه درســتی آن را انجام دهد امــا به محــض اینکه بخش 
خصوصــی وارد صحنه می شــود و بنگاهــی را می خــرد از جوانب و 
جاهــای مختلف آنقــدر به آنها فشــار می آورند تا عطــا را به لقای آن 
ببخشــد. به عنوان نمونه در مورد دشت مغان خریدار واقعی پیدا شد 
و رقــم قرارداد اولیه را هــم پرداخت کرد اما آنقدر آنها را تحت فشــار 
قرار دادند که بخــش خصوصی فرار کرد و بعداً اعلام می کنند بخش 

خصوصی ناتوان است. 
Ó  جاهایی مانند سازمان صداوسیما نیز جزو شرکت های زیان ده 

هســت اما دولــت نمی تواند آنهــا را واگذار کند و باید هر ســال 
بودجه آن را بدهد، یا وقتی چند بانک و مؤسســه در بانک سپه 
ادغام شدند باعث زیان دهی بیشتر این بانک دولتی شد؛ با این 

قبیل موارد چه باید کرد؟
به نکته درســتی اشــاره کردید. اولًا باید به چارچــوب قانون احترام 
گذاشــت، قانــون می گوید چون صداوســیما نقــش حاکمیتی دارد 
واگذاری آن منتفی است اما این سازمان شرکت های وابسته ای دارد 
مانند ســیماچوب؛ از درون مسئولان سازمان نگذاشتند واگذار شود 
و این اســتدلال را داشــتند که رهبری گفته نباید صداوسیما واگذار 
شــود در حالی که قرار بود شــرکت های اقماری این ســازمان واگذار 
شــود نه خود صداوسیما. البته مقابل این منطق عقب نشینی کردند 
امــا باز از زیر واگــذاری فرار کردند. مــا نمی گذاریم بخش خصوصی 
پرتوان باشــد چون قطعاً صداوسیما از سیماچوب منفعت می برد که 
آن را واگذار نمی کند. بســیاری از بنگاه های بزرگ جهان حتی نصف 
ســازمان صداوسیما پرســنل ندارند اما بهره وری بیشتری دارند. چرا 
نیروگاه های ما واگذار نشــدند؟ چرا شــرکت ایران ایــر همچنان ضرر 
می دهــد درحالی که در دوره ای جزو پنــج ایرلاین برتر دنیا بود؟ واقعاً 
بخش خصوصی می ترســد ســرمایه خود را بیاورد و باید این اعتماد 

دولت ها تصدی گری  بلد نیستند
جعفر سبحانی کارشناس اقتصاد:

اصلاح فوری روند زیاندهی شرکت های دولتی. این خواسته مسعود پزشکیان از 
کابینه خود در اولین بررسی لایحه بودجه سال ۱۴۰۴بود.

وجود شرکت های دولتی و نیمه دولتی زیان ده که جز بودجه خواری و ضرر 
مالی چیزی نداشته اند از معضلات همیشگی دولت ها بوده که حالا به کابینه 
چهاردهم به ارث رسیده است و به همین دلیل پزشکیان در جلسه ای با حضور 
وزرای دولت بر ضرورت واقع نگری در حوزه درآمدها و هزینه ها در تدوین لایحه 
بودجه تاکید کرده و گفته زیان دهی برخی شرکت های دولتی به ویژه شرکت های 

زیرمجموعه بانک ها و صندوق های بازنشســتگی را غیرقابل قبول و ناشــی از 
سوءمدیریت می داند و بر لزوم اصلاح فوری این روند تاکید کرد.

نکته ای که توسط مرکز پژوهش های مجلس اعلام شد این است که دولت در 
قانون بودجه ۱۴۰۱ پیش بینی کرده بود ۷ هزار و ۷۲۰ میلیارد تومان کمک زیان 
به شــرکت های دولتی بپردازد، اما ۱۳۷هــزار و ۳۲۹ میلیارد تومان کمک زیان 
به این شــرکت ها پرداخت شد. در لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ پنج شرکت دولتی 
زیان ده ترین پیش بینی شــده بودند؛ بانک سپه با ۹ هزار و ۵۰۱ میلیارد تومان 
زیان، سازمان صداوسیما با ۷ هزار و ۵۳۱ میلیارد تومان زیان، راه آهن با ۶ هزار 
و ۵۰۰ میلیارد تومان زیان، بانک مسکن با ۸۸۰ میلیارد تومان و شرکت سهامی 

کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان با ۶۸۴ میلیارد تومان زیان.
مرکز پژوهش های مجلس در دی ماه ســال ۱۴۰۲ گزارشی منتشر کرد و 
اعلام کرد شــرکت پالایش نفت آبادان پردرآمدترین شرکت دولتی و در عین 
حال زیان ده ترین شــرکت دولتی است. در این گزارش آمده که تولید نیروی 

برق حرارتی، پالایش نفت آبادان، بانک ســپه، صداوســیما، توانیر، راه آهن 
جمهوری اســلامی، پشتیبانی امور دام کشــور، برق منطقه ای تهران، برق 
منطقه ای مازندران و سازمان بیمه سلامت، زیان ده ترین شرکت های دولتی 
در سال ۱۴۰۱ بوده اند. وضعیت شرکت های دولتی در لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
نشان می دهد که در یک دهه گذشــته روند کاهشی گردش مالی آن تداوم 
داشته و از سال ۱۳۹۷ تاکنون، عمدتاً هزینه های شرکت های دولتی بیشتر 
از درآمد ها بوده است. شرکت پالایش نفت آبادان، شرکت ملی گاز، بازرگانی 
دولتی ایران، شرکت ملی نفت ایران، بانک سپه، بانک ملی ایران و بیمه ایران 
هفت شرکت دولتی دارای بیشترین هزینه بوده اند که شامل خرید مواد اولیه 

و هزینه تولید بوده است. 
برهمین اساس مقایسه عملکرد مالی پیش بینی و واقعی بیانگر این است که 
از سال ۱۳۹۷، تا ۱۴۰۲، تعداد بالایی از شرکت های دولتی، بسیار فراتر از میزان 

قانونی پیش بینی شده، زیان ده بوده اند.

گزارشگرهممیهن
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